

**ВЕСТНИК  
ОРЕНБУРГСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО ПЕДАГОГИЧЕСКОГО  
УНИВЕРСИТЕТА. ЭЛЕКТРОННЫЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ**

**VESTNIK  
OF ORENBURG STATE PEDAGOGICAL UNIVERSITY  
ELECTRONIC SCIENTIFIC JOURNAL**

**2023. № 2 (46)**

**Учредитель и издатель:** федеральное государственное бюджетное образовательное учреждение высшего образования «Оренбургский государственный педагогический университет». 460014, г. Оренбург, ул. Советская, д. 19.

Сетевое издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций 25 июня 2012 г. Свидетельство о регистрации Эл № **ФС77-50377**.

**Выходит 4 раза в год.**

Доступ читателей к опубликованным на сайте статьям свободный и бесплатный.

Для чтения полного текста статей рекомендуется использовать Adobe Reader.

Публикация статьи в сетевом издании бесплатна для всех категорий авторов.

Журнал публикует статьи по следующим научным отраслям: **БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ, ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ, ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ.**

Издание включено в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ) и в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по следующим научным специальностям: 1.5.9. Ботаника (биологические науки), 1.5.12. Зоология (биологические науки), 1.5.15. Экология (по отраслям) (биологические науки), 1.5.18. Микология (биологические науки), 5.6.1. Отечественная история (исторические науки), 5.6.3. Археология (исторические науки), 5.8.1. Общая педагогика, история педагогики и образования (педагогические науки), 5.8.2. Теория и методика обучения и воспитания (по областям и уровням образования) (педагогические науки), 5.8.7. Методология и технология профессионального образования (педагогические науки).

**The founder and publisher:** the Federal State Budget Educational Institution of Higher Education "Orenburg State Pedagogical University". 460014, Orenburg, Russia, ul. Sovetskaya, 19.

The registration certificate **EI № FS 77-50377** is given on June, 25, 2012, by the Federal Supervision Agency in the Sphere of Communications, Information Technology and Mass Communications.

**Publication frequency: 4 issues per year.**

The access to the articles of the e-journal is free.

To read the full text of articles must use Adobe Reader.

Papers of all authors in the web-magazine are free of charge.

The web-magazine publishes articles on the following scientific branches: **BIOLOGICAL SCIENCES, HISTORICAL SCIENCES, PEDAGOGICAL SCIENCES.**

The E-journal is included into Russian Science Citation Index (RSCI) and the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published.

The scientific specialties: 1.5.9. Botany; 1.5.12. Zoology; 1.5.15. Ecology (biological sciences); 1.5.18. Mycology; 5.6.1. Russian history; 5.6.3. Archeology; 5.8.1. General pedagogy, history of pedagogics and education; 5.8.2. Learning theory, training and education procedure; 5.8.7. Methodology and technology of vocational education.

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ И РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Главный редактор (председатель)

*Любичанковский Сергей Валентинович*, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой истории России Оренбургского государственного педагогического университета

Члены редакционного совета

*Бехтерева Людмила Николаевна*, доктор исторических наук, главный научный сотрудник, заместитель директора, Удмуртский федеральный исследовательский центр Уральского отделения Российской академии наук, г. Ижевск (Исторические науки)

*Богуславский Михаил Викторович*, доктор педагогических наук, профессор, член-корреспондент РАО, заведующий центром истории педагогики и образования, Институт стратегии развития образования РАО, г. Москва (Педагогические науки)

*Веселкин Денис Васильевич*, доктор биологических наук, профессор, заведующий лабораторией биоразнообразия растительного мира и микобиоты, Институт экологии растений и животных Уральского отделения Российской академии наук, г. Екатеринбург (Биологические науки)

*Ковальская Светлана Ивановна*, доктор исторических наук, профессор, Евразийский национальный университет им. Л. Н. Гумилева, г. Астана, Казахстан (Исторические науки)

*Кондрашин Виктор Викторович*, доктор исторических наук, профессор, главный научный сотрудник, руководитель Центра экономической истории, Институт российской истории Российской академии наук, г. Москва (Исторические науки)

*Кулаева Галина Михайловна*, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой русского языка и методики преподавания русского языка, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

*Маркова Светлана Михайловна*, доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой профессионального образования и управления образовательными системами, Нижегородский государственный педагогический университет имени Козьмы Минина, г. Нижний Новгород (Педагогические науки)

*Русанов Александр Михайлович*, доктор биологических наук, профессор, заведующий кафедрой биологии и почвоведения, Оренбургский государственный университет (Биологические науки)

*Рындак Валентина Григорьевна*, доктор педагогических наук, профессор, научный сотрудник, Оренбургский государственный педагогический университет (Педагогические науки)

*Рябинина Зинаида Николаевна*, доктор биологических наук, профессор, ведущий научный сотрудник, Федеральный научный центр биологических систем и агротехнологий Российской академии наук, г. Оренбург (Биологические науки)

*Саввина Ольга Алексеевна*, доктор педагогических наук, профессор кафедры математики и методики ее преподавания, Елецкий государственный университет им. И. А. Бунина, г. Елец (Педагогические науки)

*Таиров Александр Дмитриевич*, доктор исторических наук, директор Научно-образовательного центра евразийских исследований, Южно-Уральский государственный университет, Челябинск (Исторические науки)

*Хисамутдинова Раулия Рахмяновна*, доктор исторических наук, профессор, заведующий кафедрой всеобщей истории и методики преподавания истории и обществознания, Оренбургский государственный педагогический университет (Исторические науки)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ (рецензенты и эксперты статей по отраслям наук)

Информация на сайте: <http://vestospu.ru/editors/editors.html>

РЕДАКЦИЯ

Главный редактор

Любичанковский Сергей Валентинович, доктор исторических наук, профессор

Ответственный секретарь

Рожков Игорь Николаевич, руководитель редакционно-издательского отдела, кандидат физико-математических наук, доцент

Редакторы

Р. Д. Иванченко

В. А. Котунова

И. Н. Рожков

Е. С. Рожкова

Переводчик

О. В. Эпштейн, кандидат филологических наук

Веб-дизайнер и администратор сайта

Е. С. Рожкова

Адрес редакции: 460014, г. Оренбург, ул. Советская, 19

E-mail: [rio\\_ospu@mail.ru](mailto:rio_ospu@mail.ru)

При цитировании опубликованных в сетевом издании материалов ссылка на «Вестник Оренбургского государственного педагогического университета. Электронный научный журнал» обязательна.

Исключительные права на статьи, опубликованные в сетевом издании, принадлежат авторам.

EDITORIAL COUNCIL AND EDITORIAL BOARD

EDITORIAL COUNCIL

Editor-in-chief (the chairman)

**Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Russian History Department, Orenburg State Pedagogical University

Members of the editorial council

**Bekhtereva Lyudmila Nikolaevna**, Doctor of Historical Sciences, Chief Researcher, Deputy Director, Udmurt Federal Research Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences, Izhevsk (Historical Sciences and Archeology)

**Boguslavsky Mikhail Viktorovich**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Corresponding Member of the Russian Academy of Education, Head of the Centre of History of Pedagogy and Education, Institute of Strategy of Education Development of the Russian Academy of Education, Moscow (Pedagogical Sciences)

**Kovalskaya Svetlana Ivanovna**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Eurasian National University named after L. N. Gumilyov, Astana, Kazakhstan (Historical Sciences and Archeology)

**Khisamutdinova Ravilya Rahimyanovna**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Head of Department of General History and MTH, Orenburg State Pedagogical University (Russian history)

**Kondrashin Viktor Viktorovich**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Leading Researcher, Head of the Center for Economic History, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences, Moscow (Russian history)

**Kulaeva Galina Mikhailovna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Russian Language and Method of Teaching Russian Language, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

**Markova Svetlana Mikhailovna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Head of the Department of Professional Education and Management of Educational Systems, Nizhny Novgorod State Pedagogical University named after Kozma Minin, Nizhny Novgorod (Pedagogical Sciences)

**Rusanov Aleksandr Mikhailovich**, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of Department of Biology and Soil Science, Orenburg State University (Biological Sciences)

**Ryabinina Zinaida Nikolaevna**, Doctor of Biological Sciences, Professor, Leading Researcher of the Federal Scientific Center for Biological Systems and Agrotechnologies of the Russian Academy of Sciences, Orenburg (Biological Sciences)

**Ryndak Valentina Grigoryevna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor, Orenburg State Pedagogical University (Pedagogical Sciences)

**Savvina Olga Alekseevna**, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor of the Department of Mathematics and Methods of its Teaching, Yelets State University named after I. A. Bunin, Yelets (Pedagogical Sciences)

**Tairov Aleksandr Dmitrievich**, Doctor of Historical Sciences, Director of the Scientific and Educational Center for Eurasian Studies, South Ural State University, Chelyabinsk (Historical Sciences and Archeology)

**Veselkin Denis Vasilyevich**, Doctor of Biological Sciences, Professor, Head of the Laboratory of Plant Life Biodiversity and Mycobiota, Institute of Plant and Animal Ecology, Ural Branch of the Russian Academy of Sciences (IPAE UB RAS), Yekaterinburg (Biological Sciences)

EDITORIAL BOARD (Reviewers and experts in fields of study)

Information on the web-site: [http://vestospu.ru/eng\\_vers/editors/editors.html](http://vestospu.ru/eng_vers/editors/editors.html)

---

EDITORIAL OFFICE

The Editor-in-chief

Lyubichankovskiy Sergey Valentinovich, Doctor of Historical Sciences, Professor

The Executive Secretary

Rozhkov Igor Nikolayevich, Chief of printing and publication department, Candidate of Physical and Mathematical Sciences, Associate Professor

Editors

R. D. Ivanchenko

V. A. Kotunova

I. N. Rozhkov

E. S. Rozhkova

Translator

O. V. Epshtein, Candidate of Philological Sciences

Web-designer and website manager

E. S. Rozhkova

Editorial address: 460014, Orenburg, ul. Sovetskaya, 19

E-mail: [rio\\_ospu@mail.ru](mailto:rio_ospu@mail.ru)

In case of citation of the information published in the web-magazine, references to "Vestnik of Orenburg State Pedagogical University. Electronic Scientific Journal" are obligatory.

Exclusive rights to articles published in the web-magazine belong to the authors.

## СОДЕРЖАНИЕ

### БИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Аллаярова В. Р.</i> Адвентивная флора г. Тобольска Тюменской области .....	6
<i>Герасимович Л. В.</i> <i>Tulipa urumiensis</i> Stapf в коллекции Центрального сибирского ботанического сада СО РАН .....	22
<i>Давыгора А. В.</i> Биоценоотические связи лошади Пржевальского <i>Equus ferus przewalskii</i> Polakow, 1881 с птицами на участке «Предуральская степь» Государственного природного заповедника «Оренбургский» .....	33
<i>Ермолаева О. Ю., Карасева Т. А., Шмараева А. Н.</i> Новые находки редких видов растений и грибов в юго-восточных районах Ростовской области .....	51
<i>Лежнев Д. В., Лебедев А. В.</i> Трансформация структуры сосновых формаций в урбанизированных экосистемах Москвы .....	74
<i>Наквасина Е. Н., Петрова Н. В.</i> Структура ценофлоры живого напочвенного покрова в постагрогенных лесах в Кенозерском национальном парке .....	89
<i>Николаева Ю. М., Воскресенская О. Л., Алябышева Е. А., Сарбаева Е. В.</i> Влияние условий произрастания на запасы фитомассы в ценопопуляциях <i>Tripleurospermum inodorum</i> (L.) Sch. Bip и <i>Leucanthemum vulgare</i> Lam. в условиях Республики Марий Эл .....	102
<i>Силаева Т. Б., Андрейчев А. В., Шкулев А. А., Жалилов А. Б.</i> Влияние роющей активности степного сурка ( <i>Marmota bobak</i> ) на флористический состав степных участков юго-востока Нижегородской области .....	114
<i>Старикова Е. А., Воскресенская О. Л., Алябышева Е. А.</i> Аккумуляция тяжелых металлов в почве и надземных вегетативных органах <i>Juniperus sabina</i> L. в условиях г. Йошкар-Олы .....	129

### ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Бадугинова М. В.</i> Создание и деятельность Калмыцкого медицинского училища в региональной системе подготовки средних медицинских кадров в 1960-е — начале 1970-х гг. ....	140
<i>Быстрыков В. Ю.</i> Национальный вопрос и развитие цивилизаций в работах Э. Хара-Давана .....	156
<i>Григорьева И. М., Рослякова Н. В., Купцов Е. А.</i> Археозоологическое исследование кольцевого сооружения-святилища Переволоцкого могильника в Оренбургском Приуралье .....	169
<i>Мамяченков В. Н., Мотревич В. П.</i> Производство шерсти сельским хозяйством Урала в 1946—1965 гг. ....	187
<i>Мельникова Д. А.</i> Ветеринарно-санитарный надзор в скотобойном деле в Российской империи в последней четверти XIX — начале XX века .....	200
<i>Муфтахутдинова Д. Ш.</i> Благотворительная деятельность татарских предпринимателей в Степном крае (конец XIX — начало XX века) .....	219
<i>Суханов А. С.</i> Арсенал Далматовского Успенского монастыря последней трети XVII — первой трети XVIII века .....	235
<i>Трегубова М. С.</i> «Мужское детство» на примере представителей дворянского сословия второй половины XIX — начала XX века .....	248

### РЕЦЕНЗИИ

<i>Магомедов Р. Р.</i> Российское казачество через призму повседневной жизни. Рецензия на книгу: <i>Годовова Е. В. Повседневная жизнь российского казачества во второй половине XIX — начале XX в. СПб. : Дмитрий Буланин, 2020. 464 с.</i> .....	261
<i>Хисамутдинова Р. Р.</i> Рецензия на монографию: <i>Гаража Н. А. «Восточные рабочие». Труд и повседневная жизнь советских граждан в Третьем рейхе. 1941—1945. М. : Прометей, 2022. 264 с.</i> .....	267

### ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Мингалева Л. А.</i> Способы интегрирования киноэкранизации в учебный процесс: анализ методического аппарата учебно-методических комплексов по литературе для 5 класса .....	277
<i>Чучва Л. М., Острикова Т. А.</i> Альтернативные варианты школьных планов и образцов элементарного словообразовательного разбора .....	296

## CONTENTS

### BIOLOGICAL SCIENCES

<i>Allayarova V. R.</i> Adventitious flora of Tobolsk, Tyumen region .....	6
<i>Gerasimovich L. V.</i> <i>Tulipa urumiensis</i> Stapf in the collection of the Central Siberian Botanical Garden of the SB RAS .....	22
<i>Davygora A. V.</i> Biocenotic relationships of Przewalski's horse with birds in the Cis-Ural Steppe area of the State Natural Reserve "Orenburgsky" .....	33
<i>Ermolaeva O. Yu., Karaseva T. A., Shmaraeva A. N.</i> New records of rare species of plants and fungi in the the south-eastern districts of the Rostov region.....	51
<i>Lezhnev D. V., Lebedev A. V.</i> Structural transformation of pine formations in urbanized ecosystems of Moscow .....	74
<i>Nakvasina E. N., Petrova N. V.</i> The structure of coenoflora of the living ground cover in post-agrogenic forests in the Kenozero National Park .....	89
<i>Nikolaeva Ju. M., Voskresenskaya O. L., Alyabysheva E. A., Sarbaeva E. V.</i> Influence of growing conditions on phytomass reserves in cenopopulations of <i>Tripleurospermum inodorum</i> (L.) Sch. Bip and <i>Leucanthemum vulgare</i> Lam. in the Republic of Mari El ....	102
<i>Silaeva T. B., Andreychev A. V., Shkulev A. A., Zhalilov A. B.</i> Influence of steppe marmot burrowing ( <i>Marmota bobak</i> ) on the floral composition of the steppe areas in the south-east of the Nizhny Novgorod region.....	114
<i>Starikova E. A., Voskresenskaya O. L., Alyabysheva E. A.</i> Accumulation of heavy metals in the soil and aboveground vegetative organs of <i>Juniperus sabina</i> L. in the conditions of Yoshkar-Ola.....	129

### HISTORICAL SCIENCES

<i>Baduginova M. V.</i> Creation and activity of the Kalmyk medical school in the regional system of training of secondary medical personnel in the 1960s — early 1970s .....	140
<i>Bystryukov V. Yu.</i> National question and development of civilizations in the works by E. Hara-Davan.....	156
<i>Grigorieva I. M., Roslyakova N. V., Kuptsov E. A.</i> Archaeozoological study of the circular sanctuary of the Perevolotsk burial mound in the Orenburg Cis-Urals .....	169
<i>Mamyachenkov V. N., Motrevich V. P.</i> Wool production by the Ural agriculture in 1946—1965 .....	187
<i>Mel'nikova D. A.</i> Veterinary and sanitary supervision in the slaughterhouse business in the Russian Empire in late XIX — early XX century .....	200
<i>Muftakhutdinova D. Sh.</i> Charitable activities of Tatar entrepreneurs in the Steppe region (late 19 <sup>th</sup> — early 20 <sup>th</sup> century).....	219
<i>Sukhanov A. S.</i> Arsenal of the Dalmatovo Dormition Monastery of the last third of the XVII — first third of the XVIII century .....	235
<i>Tregubova M. S.</i> "Male childhood" on the example of representatives of the nobility of the second half of the 19 <sup>th</sup> — early 20 <sup>th</sup> centuries.....	248

### REVIEWS

<i>Magomedov R. R.</i> Russian Cossacks through the prism of everyday life. Book review: <i>Godovova E. V. Everyday life of the Russian Cossacks in the second half of the XIX — early XX centuries. St. Petersburg, Dmitry Bulanin Publ., 2020. 464 p.</i> .....	261
<i>Khisamutdinova R. R.</i> Review of the monograph: <i>Garazha N. A. "Eastern Workers". Work and everyday life of Soviet citizens in the Third Reich. 1941—1945. Moscow, Promethey Publ., 2022. 264 p.</i> .....	267

### PEDAGOGICAL SCIENCES

<i>Mingaleva L. A.</i> Introducing film adaptations into the learning process: analysis of methodological techniques of teaching materials on literature for 5 <sup>th</sup> grade .....	277
<i>Chuchva L. M., Ostrikova T. A.</i> Alternative versions of school plans and samples of elementary word-formation analysis .....	296